
اقتصادی
صفحه ۴

شنبه ۳۰ دی ۱۳۹۶ 
۲ جمادی الاول  ۱۴۳۹ - شماره ۲۱۸۲۳

وزارت جهاد کشاورزی امسال با هدف حمایت 
از برنج کاران و رونق بازار، شرکت بازرگانی دولتی 
را موظف کرده است تا ذخایر راهبردی برنج را 

نخستین بار از تولید داخلی تامین کند.
بر اساس تصمیم جدید وزارت جهاد کشاورزی، 6 
مرکز در گیلان برنج »هاشمی« با 8 درصد شکستگی 
را کیلویی 9 هزار و صد تومان از کشاورزان می خرند. 
اعتبار لازم برای خرید تضمینی برنج را سازمان برنامه 

و بودجه با مشارکت اداره غله استان تامین می کند.
معاون توســعه بازرگانی و صنایع کشاورزی این 
وزارتخانه با  اشــاره به اینکه وزیر جهاد کشــاورزی با 
هدف حمایت از کشــاورزان و رونق بازار برنج داخلی، 
شــرکت بازرگانی دولتی ایران موظف کرده است تا 
ذخایر راهبردی برنج را برای اولین بار از تولید داخلی 
تامین نماید، خاطرنشــان کــرد: برنج های »صدری 
هاشمی« سال جاری کشاورزان از قرار هر کیلوگرم 9 
هزار و 100 تومان، برنج »شیرودی« هر کیلو 5 هزار 
و 450 تومــان و برنج های »ندا« و »نعمت« با قیمت 
هر کیلو 4 هزار و 850 تومان تا تاریخ پانزدهم بهمن 

ماه از شالیکاران خریداری می شود.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، علی اکبر مهرفرد 
تولید ســالانه برنج کشــور را 2/2 میلیون تن و نیاز 
مصرفی کشور را نزدیک به 3/2 میلیون تن عنوان کرد و 
افزود: با توجه به شرایط اقلیمی کشور، این وزارت فقط 

خرید تضمینی برنج با قیمت کیلویی ۹۱۰۰ تومان آغاز شد

از تولید برنج در استان های گیلان و مازندران حمایت 
می کند.همزمان با اعلام خرید تضمینی برنج، وزارت 
جهادکشاورزی تصمیم به صدور مجوز ثبت سفارش 

واردات گرفته است.
مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات سازمان 
توسعه تجارت روز گذشته اعلام کرد که ثبت سفارش 
واردات برنج از ابتدای بهمن امســال تا پایان خرداد 

97 آزاد شد.
علی علی آبادی فراهانی در گفت وگو با خبرگزاری 

فارس گفت: ثبت ســفارش واردات برنج از اول بهمن 
96 تا پایان خرداد 97 امکان پذیر است.

مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات سازمان 
توسعه تجارت افزود: اعتبار ثبت سفارش سه ماهه و 
قابل تمدید تا یک ماه اســت، بنابراین تا پایان تیرماه 

سال 1397 برنج وارداتی به کشور قابل ورود است.
مرتضی شاه حسینی رئیس  انجمن واردکنندگان 
برنج هم با تایید این مطلب گفت: ثبت سفارش واردات 
برنــج از ابتدای بهمن مــاه 96 تا پایان تیرماه 97 به 

دستور وزیر جهاد کشاورزی آزاد شده است.
بر اســاس این گزارش، آزادشــدن ثبت سفارش 
واردات برنج در حالی اســت که محمود حجتی وزیر 
جهاد کشــاورزی در 4 آذرماه 96 علیرغم آزادشدن 
واردات برنج براساس بخشنامه دولت از ابتدی آذر 96، 
طی نامه ای به محمد شریعتمداری وزیر صنعت، معدن 
و تجارت خواستار توقف سریع ثبت سفارش شده بود.
در همیــن رابطه، معــاون توســعه  بازرگانی و 
صنایع کشــاورزی وزارت جهاد کشاورزی، سیاست 
این وزارتخانه را حمایت همزمان از تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان محصولات کشاورزی بیان کرد و مجوز 
واردات برنــج را برای مدت محدود 2 ماه و به منظور 

تنظیم بازار شب عید عنوان کرد. 
مهرفرد با بیان اینکه به منظور تامین نیاز مصرفی 
مردم، کسری تولید از خارج تامین می شود، اذعان کرد: 
با وجود واردات مقادیری برنج در سال جاری، افزایش 
قیمت برنج وارداتی در بازار به نظر می رســد به خاطر 
کمبود این محصول که بیشــتر توسط اقشار با درآمد 
متوسط و پایین جامعه مصرف می شود، بوده بنابراین 
به منظور جلوگیری از افزایش قیمت این کالای اساسی 
در بازار شــب عید این وزارت تصمیم به صدور مجوز 
ثبت سفارش واردات به مدت محدود )دو ماه( گرفته 
تا از این طریق امکان مصرف برنج با قیمت مناســب 

برای همه قشرهای مردم فراهم شود.

گروه اقتصادی-
گزارش جدید بانک مرکزی نشان می دهد در 
۲ سالگی برجام، بدهی خارجی ایران ۲ میلیارد 

دلار افزایش یافته است! 
براســاس گزارش جدیدی کــه بانک مرکزی از 
وضعیت بدهی خارجی ایران منتشر کرده، در هشت 
ماه سال جاری بدهی خارجی کشورمان به 9 میلیارد 
و 746 میلیون دلار رسیده است. رقمی که طی پنج 
ســال اخیر سابقه نداشته و در دولت روحانی مجددا 

به این سطح افزایش یافته است. 
طبق آمار رســمی بانک مرکزی، بدهی خارجی 
ایران در زمان اجرای برجام )دی 94( هفت میلیارد 
و 476 میلیــون دلار بوده و در حال حاضر که ارقام 
جدید بدهی ها اعلام شده می توان فهمید که در دو 
ســالگی برجام، بدهی های خارجی ایران حدود دو 

میلیارد دلار افزوده شده است. 
اما افزایش بدهی های خارجی در دولت حســن 
روحانی منحصر به دوره پسابرجام نیست، چه اینکه 
رونــد افزایش بدهی ها از زمــان روی کار آمدن وی 

شروع شده است! 

براساس آمار بانک مرکزی 

بدهی خارجی ایران در دوسالگی برجام افزایش یافت

بدهی خارجی ایــران در مرداد ماه 92 که زمان 
آغاز به کار حســن روحانی بــه عنوان رئیس دولت 

یازدهم محســوب می شــود، معادل شش میلیارد و 
873 میلیون دلار بود اما این رقم طی چهار ســال 

دولت نخست او و همین چند ماهی که از عمر دولت 
 دومــش می گذرد، نزدیک به 3 میلیارد دلار افزایش

 یافته است.   
نکته دیگری که می توان به آن اشاره کرد، سرعت 
گرفتن افزایش بدهی های خارجی در دوره پسابرجام 
است، چرا که تا قبل از اجرای برجام حدود یک میلیارد 
دلار به این بدهی ها اضافه شده بود اما 2 سال اخیر، 
سرعت این افزایش ها دو برابر شد و حدود 2 میلیارد 

دلار به بدهی های خارجی اضافه شد. 
گفتنی است، مقامات دولتی که برخی وعده های 
خود را منوط به اجرای برجام کرده و تمام نماگرهای 
اقتصادی را وابسته به برجام عنوان می کردند، در حال 
حاضر چه پاســخی در خصوص افزایش بدهی های 

خارجی ایران در دوره پسابرجام دارند؟
مگر نه اینکه با برجام قرار بود مبادلات اقتصادی 
ما با دنیا تســهیل شــده و اقتصاد کشور به حرکت 
دربیاید؟ از مشــکلات بانکی که هنوز رفع نشــده و 
سایر مشکلات تحریمی هم که همچنان وجود دارد، 
عبور کنیم، آیا ثمره این توافقنامه افزایش بدهکاری 

ایران به دنیا بوده است؟ 

رئیس کل بانک مرکزی با بیــان اینکه ایران 
گزارش اقدامات مثبت خــود را درباره FATF ارائه 
خواهد داد! از سفیر آلمان خواست تا در این خصوص 

از ایران حمایت کند. 
به گزارش ایرنا، ولی ا... سیف در دیدار با سفیر آلمان، با 
اشاره به حمایت این کشور از برجام گفت: روابط سیاسی دو 
کشور در سطح مطلوبی قرار دارد هرچند روابط اقتصادی 
همگام با آن پیش نرفته اســت؛ بانک ها در مورد رابطه با 
ایران احتیاط دارند و کارشکنی های آمریکا نیز ادامه دارد. 
وی بــا تاکید بر اینکه روابــط بانکی پیش نیاز روابط 
اقتصادی اســت، افزود: هر دو طــرف باید تلاش کنند تا 
مشــکل روابط بانکی حل شود؛ ایجاد قرارداد فاینانس در 

واقع دومیــن گام پس از برقراری روابط کارگزاری بانکی 
است. رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: اکنون ما بانک های 
ایرانی را از نظر اســتانداردها طبقه بندی کرده ایم و بانک 
مرکزی می تواند با معرفی آنها و کنترل ریسک ها اطمینان 

نسبی را به بانک های آلمانی بدهد. 
به گفته ســیف، روابط می تواند تسهیل شود و هر دو 
طرف باید از این هــدف حمایت کنند. بانک های ایرانی 
به افتتاح شــعبه در آلمان علاقه مندنــد و آن را بر دیگر 

کشورهای اروپایی ترجیح می دهند. 
وی افزود: ایران در جلسه آینده گروه ویژه اقدام مالی 
) FATF ( اقدامات مثبت خود را توضیح می دهد و ما انتظار 
داریم آلمان و اروپا از ایران حمایت کنند تا تصمیم گیری ها 

به دور از سیاست زدگی باشد.لازم به ذکر است، یک سال 
و نیم پیش رئیس بانــک مرکزی ایران در مصاحبه ای با 
تلویزیون بلومبرگ گفته بود برجام، تاکنون »تقریباً هیچ« 

دستاورد اقتصادی برای تهران در بر نداشته است.
اما میکاییل کلوربرشتولد ســفیر آلمان در ایران نیز 
در دیدار با ســیف با بیان اینکه شرایط برای بهبود بیش 
از پیش روابط اقتصادی دو کشــور مهیاست، گفت: ایران 
رشد اقتصادی بسیار خوبی داشت که برای ما رویایی است، 
در این مسیر نیز آلمان تلاش می کند به ایران کمک کند 
تا اثرات مطلوب این رشد برای مردم عادی ملموس شود.

وی درباره سیاست های آمریکا گفت: ترامپ سیاست ایجاد 
فضای نبود اطمینان و ابهام در مورد ایران را دنبال می کند و 

من عقیده دارم در ماه می آینده )فروردین - اردیبهشت 97( 
نیز همین روال ادامه خواهد یافت؛ همانطور که می دانید 
فضای ابهام و بی اعتمادی برای اقتصاد ســم است، در این 
حالت ما دو وظیفه حفظ برجام و اجرای برجام را بر عهده 
داریم به شکلی که مردم عادی اثرات آن را احساس کنند.
سفیر آلمان که ظاهرا خواستار فروش بیشتر محصولات 
آلمانی در ایران است مدعی شد: مردم ایران به محصولات 
آلمانی علاقه دارند و ما باید راه های جدیدی برای رفع موانع 
پیدا کنیم. ایتالیایی ها در این زمینه از ما ســریع تر عمل 
کرده اند، ما از هرگونه بهبود روابط اســتقبال می کنیم و 

امیدواریم بازگشت تحریم ها هیچگاه اتفاق نیفتد.

دیپلماسی التماسی رئیس بانک مرکزی 
در برابر سفیر آلمان

بســتر  آزاد  مناطق  فراوان  معافیت های 
مناســبی را برای سودجویان و فرصت طلبان 
فراهــم کرده تا بــا واردات کالاهای قاچاق، 
ســودهای نجومی و بادآورده را نصیب خود 

کنند.
 به گزارش مشرق، اظهارنظرهای مختلف نشان 
می دهد که وجود معافیت ها یکی از دلایل تسهیل 
قاچاق در این مناطق است؛ این موضوع آنقدر مهم 
و مخرب است که جواد معصومی، مدیرعامل اسبق 
منطقه آزاد اروند، »معافیت واردات کالای مسافری 
و ته لنجی« را شالوده شکل گیری مناطق آزاد قشم، 
کیش و چابهار بر اساس قاچاق دانسته و گفته است: 
»کار به جایی رسیده که بندر قشم اکنون با قاچاق 
کالا سرپا مانده و تعداد مراکز تجاری آن یک سوم 

پایتخت است«.
وجود معافیت های وارداتی فراوان در کشورمان 
نیز با واکنش تند و منفی یکی از اعضای کمیسیون 
صنایــع مجلس همراه بــوده به گونــه ای که این 
معافیت ها را در تمام دنیا 5 الی 6 مورد و در کشور 

ما 76 مورد اعلام کرد.
سعید باستانی در این مورد گفته بود: »از جمله 
معافیت های کشــور می توان به معافیت ته لنجی، 
ملوانی و کالای همراه مسافر و غیره اشاره کرد که با 
واردات کالا نه تنها هیچ عوارضی پرداخت نمی شود 

بررسی ها نشان می دهد

معافیت های فراوان مناطق آزاد بستری برای سودجویان

بلکه در هیــچ جا هم ثبت و ضبطی از آنها صورت 
نمی گیرد. همه این 76 نوع معافیت مالیاتی به صورت 
رسمی در کشور ما وجود دارد که در این میان سهم 
واردات از طریق ته لنجی بسیار بالا و حدود 4 میلیارد 

دلار است«.
از دیگر دلایل هموار شــدن مســیر قاچاق در 
مناطــق آزاد می توان به »عدم نظارت کافی و نبود 
کنترل در مبادی مناطق آزاد« اشــاره کرد؛ در واقع 
کارشناســان بر این باورند کــه منفعت زیاد کالای 
قاچاق، شرایط کنترلی خاصی را می طلبد به گونه ای 
که مناطق آزاد کشورهای موفق همچون چین از آن 

بهره گرفته و بر این اساس، کالاهای وارداتی را از بدو 
ورود تــا زمان خروج زیر ذره بین گمرک قرار داده و 

به صورت الکترونیکی رهگیری می شوند.
درخصوص میزان قاچاق کشور نیز آمار دقیق و 
قابل استنادی در کشور وجود ندارد؛ به عنوان نمونه 
ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، میزان قاچاق کل 
کشــور را 12/6میلیارد دلار اعلام کرده حال آنکه 
بسیاری از مسئولان، نمایندگان مجلس و کارشناسان 
آن را قبول ندارند و این میزان قاچاق را بیش از 25 
میلیارد دلار در ســال عنوان می کنند. درخصوص 
مناطق آزاد هم این قضیه صادق اســت تا آنجا که 

برخی از کارشناســان با گلایه از شفاف نبودن آمار 
مناطق آزاد، علت این عدم شــفافیت را مربوط به 

عملکرد نامطلوب این مناطق دانسته اند.
برای برآورد اولیه از میزان قاچاق با توجه به نبود 
آمار شــفاف و متقن از سوی دبیرخانه شورای عالی 
مناطق آزاد، ناگزیر باید به اختلاف کالای ورودی و 
خروجی در برخی از مناطق آزاد همچون ارس تکیه 
کرد و آن را به عنوان مبنای پیش بینی میزان قاچاق 

از هفت منطقه آزاد قرار داد.
بر همین اساس اختلاف کالای ورودی و خروجی 
به منطقه آزاد ارس در سال95 حدود 200 میلیون 
دلار اعلام شده که برای مناطق آزاد ماکو و انزلی به 
علت محدودتر بودن وسعت بازارچه و تعداد غرفه های 
تجاری و غیره کمتر از این مقدار خواهد بود و برای 
منطقه آزادی همچون قشم بیشتر از این مقدار است؛ 
حال اگر میانگین را همان 200 میلیون دلار قاچاق 
از هــر منطقه در نظر بگیریم، می توان گفت حدود 
1/4میلیارد دلار قاچاق از طریق 7 منطقه آزاد کشور 

صورت می گیرد.
باید از مسئولان و نمایندگان مجلس به عنوان 
بازوی نظارتی کشــور پرســید که چرا وجود این 
معضلات تاکنون به چشم نیامده و آیا با گذشت این 
همه سال از تاسیس مناطق آزاد، باز هم باید شاهد 

وجود قاچاق در این مناطق باشیم؟

96 ســد که ۴۰ درصد منابع آبی کشور را 
نگهداری می کنند کمتر از ۴۰ درصد آب دارند.

به گزارش خبرگزاری تسنیم، 96 سد که 40 درصد 
حجم مخازن 177 سد مهم کشور را تشکیل می دهند 
کمتر از 40 درصد آب دارند. سدهای دز، سفیدرود، لار، 

زاینده رود، ساوه و ملاصدرا از آن جمله است. 
18 سد کشور که 26 درصد مخازن 177 سد مهم 
کشور را به خود اختصاص داده اند بین 40 تا 50 درصد 
آب دارند. سدهای کوثر، تهم، دامغان، سهند، کارون 3 

و کرخه از آن جمله است. 
27 سد کشور که 26 درصد ظرفیت مخازن 177 
سد مهم کشور را دارند بین 50 تا 70 درصد پر است 
که سدهای طالقان، کرج، جیرفت، البرز و گتوند اولیا 

قابل ذکر است.
23 ســد کشور نیز که 6 درصد از ظرفیت مخازن 
ســدهای مهم را دارند بین 70 تا 90 درصد پر است، 
سدهای نیجران، دو برج، تنگه حمام و شیرین دره از 
آن جمله به شــمار می آیند و 13 ســد دیگر که تنها 
دو درصد ظرفیت 177 ســد مهم کشــور را به خود 
اختصاص داده اند بین 90 تا 100 درصد پر اســت که 
سدهای سورال، گاوشان، رودبال، داراب، بافت و داریان 

از آن جمله است.
 همچنین ســد لار 27 میلیون متر مکعب، ســد 
طالقان 249 میلیون متر مکعب، سد کرج 101 میلیون 
متر مکعب، سد لتیان 29 میلیون متر مکعب و سد ماملو 
179 میلیون متر مکعب آب دارند. این پنج ســد، آب 

تهران را تامین می کنند. به این ترتیب در حال حاضر 
586 میلیون متر مکعب آب در مخازن سدهای تهران 
وجود دارد و این ســدها به ترتیب ذکر شده سه، 59، 
55، 39 و 72 درصد پر اســت و نســبت به سال قبل 

دو درصد حجم آب سدهای تهران کمتر شده است.
میزان ورودی آب به ســدهای پنجگانه از ابتدای 
ســال آبی جاری )مهرماه( تاکنون 169 میلیون متر 
مکعب بود که نســبت به پارسال هفت درصد کاهش 
نشــان می دهد و میزان خروجی آب نســبت به زمان 
مشــابه پارسال 413 میلیون متر مکعب گزارش شده 
اســت که پنج درصد افزایش دارد. میانگین بارش در 
استان تهران از ابتدای سال آبی 35 میلی متر گزارش 
شده است که نسبت به پارسال 66 درصد و نسبت به 

درازمدت 67 درصد منفی است.
همچنین به گزارش خبرگزاری فارس، بر اســاس 
یافته هــای دفتر مطالعات پایه منابع آب وابســته به 
شرکت مدیریت منابع آب ایران در وزارت نیرو، وضعیت 
بارندگی در ســال آبی جاری 97-96 نشان می دهد، 
ارتفــاع کل ریزش های جوی از اول مهر تا 27 دی ماه 
ســال 96 بالغ بر 36/7 میلی متر اســت که این مقدار 
بارندگی نسبت به میانگین دوره های مشابه درازمدت 
یعنی 95 میلی متر حدود 61/4 درصد و نسبت به دوره 
مشابه سال آبی گذشــته )54/9 میلی متر( در حدود 
33/2 درصد کاهش نشــان می دهد. در ضمن حجم 
کل بــارش از اول مهر تا 27 دی ماه 96 معادل 60/4 

میلیارد مترمکعب اندازه گیری شده است.

96 سد کشور کمتر از ۴۰ درصد آب دارند

درآمد ریالی فروش نفت از ســال 9۲ تا نیمه اول سال 96 به 
بیش از ۸۱۰ هزار میلیارد تومان رسید.

به گزارش خبرگزاری تسنیم، طبق گزارش بانک مرکزی درآمد فروش 
نفت در سال های 92 تا نیمه اول سال 96 بیش از 237 میلیارد و 448 
میلیون دلار بوده اســت که با محاسبه نوسان نرخ دلار از 3 هزار و 200 
تومان تا 3 هزار و 800 تومان طی 5 ســال گذشــته، بیش از 810 هزار 
میلیارد تومان درآمد ریالی از محل فروش نفت نصیب دولت شده است.

بر اســاس این گزارش، درآمد نفتی کشور در سال های 92 تا 95 به 
ترتیب 64/5 میلیارد دلار، 55/4 میلیارد دلار، 31/8 میلیارد دلار و 55/7 
میلیارد دلار بوده اســت که این رقم در نیمه اول ســال جاری به 29/9 
میلیارد دلار رسید.متوسط نرخ دلار در بازار آزاد در سال های 92 تا 95 
بــه ترتیب 3 هزار و 183 تومان، 3 هــزار و 280 تومان، 3 هزار و 450 
تومان و 3 هزار و 644 تومان بوده اســت که این رقم در نیمه اول ســال 

جاری به بیش از 3 هزار و 800 تومان افزایش یافت.
درآمد نفتی دولت در ســال های اخیر در شرایطی به دست آمده که 
دولت همواره از کمبود درآمدهای نفتی نالیده اســت. همچنین یکی از 
دلایلی که برای مشــکلات رکود اقتصــادی و بیکاری دولت و همچنین 
کســری بودجه مطرح می شود نیز همین درآمدهای نفتی پایین عنوان 
گردیده است. اما ارقام جدید نشان می دهد درآمدهای دولت چندان هم 

پایین نبوده است.

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: وزارت جهاد کشاورزی 
کم کاری شدیدی در اجرای قانون انتزاع داشته و از طرفی ابزار 
تنظیم بازار همچنان در بخــش وزارت صنعت، معدن و تجارت 

باقی مانده است.
عباس پاپی زاده در گفت وگو با خبرگزاری فارس، در پاســخ به اینکه 
چقدر وزارت جهاد کشــاورزی در اجرای قانون انتزاع موفق عمل کرده 
اســت اظهار کرد: در گام اول، قانون انتزاع آنطور که باید اجرا نشده که 

خود دلایل مختلفی دارد.
وی افزود: ما به دلیل مشکلاتی که در صادرات محصولات کشاورزی 
و در بخش صنایع تبدیلی وجود داشت قانون انتزاع را تصویب کردیم تا 
وزارت جهاد کشــاورزی علاوه بر تولید بر اینگونه مسائل نیز نظارت کند 
تا بتواند عملکرد بهتری داشــته باشد. از روز اول تصویب این قانون هم 
در وزارت صنعت، معدن و تجارت و هم در بدنه  دولت مخالف با اجرای 
ایــن قانون بودند چرا که ممکن بود منافع برخی به خطر بیفتد و بعد از 
تصویب قانون نیز از هر حربه ای استفاده کردند که این قانون اجرا نشود.

عضو کمیســیون کشــاورزی مجلس گفت: کار به جایی رسید که با 
فشــار مجلس دو وزیر صنعت، معدن و تجارت و وزیر کشاورزی را کنار 
هم نشــاندیم تا تعهد بدهند و این قانون اجرا شــود که بعد از آن تنها 
بخشی از ابزارها مانند شرکت بازرگانی دولتی به وزارت جهاد کشاورزی 
واگذار شــد اما ابزار تنظیم بازار همچنان در بخش وزارت صنعت، معدن 

و تجارت باقی ماند.
پاپــی زاده به این نکته اشــاره کرد که بایــد اتحادیه های مرتبط با 
محصولات کشاورزی در زیرمجموعه وزارت جهاد کشاورزی فعال می شد، 

اما همچنان در زیر مجموعه اصناف و وزارت صنعت باقی ماند.
نماینده مردم دزفول در مجلس شــورای اســلامی با انتقاد از اینکه 
متأســفانه وزارت جهاد کشــاورزی در حوزه فورتینگ،  بســته بندی و 
بازارهای صادراتی کمرنگ عمل کرده است، خاطرنشان کرد: این وزارتخانه 
کم کاری هایی داشته به عنوان مثال با وجود بازارهای اطراف مانند روسیه، 
کشــورهای حوزه خلیج فارس، کشورهای CIS، عراق و امثالهم شاهدیم 
که حضور ایران به شــدت کمرنگ است، دلیل آن بخشی به دلیل اجرا 
نشدن درست قانون انتزاع و بخش دیگر به دلیل کم کاری شدید وزارت 

جهاد کشاورزی است.
پاپی زاده خطاب به مســئولان اجرایی این حوزه گفت: قانون افزایش 
بهره وری در بخش کشاورزی جزو مترقی ترین قانون ها است که 30 درصد 
آن هم اجرایی نشده که اگر اجرا می شد بسیاری از مشکلات اکنون حل 
شــده بود.بنابراین گزارش، طی دو سه سال اخیر با اجرای نصفه و نیمه 
قانــون انتزاع و واگذاری وظایف تنظیم بازار کالاهای اساســی از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت به وزارت جهاد کشاورزی عملًا این مهم بین دو 
وزارتخانه پاس کاری شده و آنطور که باید نظارتی بر تنظیم بازار صورت 
نگرفته اســت. نمونه آن افزایش به یکباره و بی رویه قیمت شــکر در ماه 
رمضان ســال گذشته، از بین رفتن بخشی از تخم مرغ تولیدی کشور به 
دلیل مهار نشــدن بیماری آنفولانزای پرنــدگان و افزایش 50 درصدی 
قیمت تخم مرغ و بی ثباتی در بازار گوشت قرمز و برنج از جمله آنهاست. 

گروه اقتصادی-
رئیس کل بانک مرکزی که بارها درخصوص سیاست های پولی 
دولت وعده های نافرجــام داده بود، این بار هم طی وعده ای، از 

کاهش نرخ ارز در بهمن و اسفند ماه امسال خبر داد. 
ولی ا... سیف در یکی از صفحات مجازی خود نوشت: با کمال تعجب 
بعضی به محض مشــاهده تغییراتی در قیمت ارز شتاب زده تر از دلال ها 
و ســوداگران نسبت به بزرگ نمایی آن اقدام می کنند، به طوری که این 

واکنش کمتر از خوشحالی ترامپ رئیس جمهور آمریکا نیست. 
وی ادامه داد: ولی این شادی دیری نمی پاید و بر اساس روند هر ساله 

نرخ ارز در ماه های بهمن و اسفند، مسیر کاهشی پیدا می کند.
سخنان رئیس کل بانک مرکزی در شرایطی عنوان شده که این بانک، 
متولی و مسئول سیاست های پولی کشور می باشد، به عبارت دیگر ایشان 
باید پاسخگوی عملکرد ضعیف خود باشد تا اینکه منتقدان را به خوشحالی 

از افزایش نرخ ارز متهم کند. 
ضمن اینکه آش بهم ریختگی وضع بازار ارز به قدری طی ســه ماه 
اخیر شــور شده بود که حتی رسانه های حامی دولت هم لب به اعتراض 
گشــودند؛ به عنوان نمونه خبرگزاری حامی دولت ایســنا در همین روز 
گذشته اعلام کرد: »بررسی تحولات در بازار آزاد نشان می دهد که دلار و 
سکه طی هفته اخیر رکورد شکستند و بالاترین نرخ سال را تجربه کردند.« 
وقتی قیمت ارز در ابتدای دی ماه از چهار هزار و 180 تومان به چهار 
هزار و 434 تومان رســیده است )یعنی در کمتر از یک ماه حدود 250 
تومان!! بر قیمت دلار اضافه شــده( جای تعجب دارد که رئیس کل بانک 
مرکزی به جای چاره اندیشی، از واکنش رسانه ها به کاهش های پی در پی 

ارزش پول ملی گلایه می کند! 
جالب اینجاست که 40 روز پیش، حسن روحانی از »تکدر خاطر خود« 
در پی افزایش نرخ ارز خبر داده بود؛ اما مشخص نیست که مخاطب این 

تکدر خاطر، مگر جز خود دولت می باشد؟ 
وقتی عرضه ارز در کشور ما توسط بانک مرکزی انجام شده و کنترل 
قیمت توســط همین نهاد در بازار صورت می گیرد، گلایه از افزایش نرخ 

ارز به خود دولت بر می گردد. 
ضمن اینکه سیف در نوشــته اخیر خود، در حالی از مسیر کاهشی 
قیمت ارز در بهمن و اسفند خبر داده که پیش تر نیز وعده های مکرری 

درباره تک نرخی کردن ارز هم داده بود. 
رئیس کل بانک مرکزی از ســال 93 شروع به دادن وعده تک نرخی 
کردن ارز داد و آن را در سال 94 هم تکرار کرد، با تمام این اوصاف، سال 
94 هم ارز تک نرخی نشــد تا این وعده به ســال 95 منتقل شده و در 
سال 95 هم به شش ماه پس از برجام موکول شد اما با گذشت دو سال 

ازاجرای برجام! هنوز خبری از تک نرخی شدن نرخ ارز نیست.

وعده جدید سیف 
برای کاهش نرخ ارز در بهمن و اسفند

عضو کمیسیون جهاد کشاورزی:

دولتی ها در اجرای قانون انتزاع 
وظایف 2 وزارتخانه کم کاری کردند

درآمد نفتی دولت
 از ۸00 هزار میلیارد تومان عبور کرد

بهره برداری از 1600 کارت بازرگانی 
مشکوک متوقف شد

رئیس  سازمان توسعه تجارت از مسدودشدن هزار و 6۰۰ 
کارت بازرگانی طی امسال و سال گذشته خبر داد که فعالیت 

آنها زیر سؤال بوده است.
به گزارش ایســنا، رئیس  سازمان توســعه تجارت در نشست 
تخصصی با فعالان اقتصادی استان کرمانشاه که پنجشنبه  شب در 
اتاق بازرگانی کرمانشاه برگزار شد، ضمن اشاره به وضعیت کارت های 
بازرگانی در کشــور، از مسدود شــدن 1600 کارت بازرگانی طی 
امسال و سال گذشته خبر داد که فعالیت آنها زیر سؤال بوده است.
مجتبی خسروتاج با بیان اینکه غربالگری کارت های بازرگانی 
حتی در اســتان ها با جدیت دنبال می شود، اظهار کرد: پیگیری 
برای طولانی کردن اعتبار کارت بازرگانی نیز در حال انجام است.
به گفته این مسئول، کارت بازرگانی برای تجار قدیمی و باسابقه 
باید پنج ســاله باشــد و برای افرادی که ابتدای کار هستند زمان 

کمتری مثلا یک تا دو سال در نظر گرفته شود.
اگرچه  فرار مالیاتی گســترده، قاچاق ســازمان یافته، انباشت 
بدهی های گمرکی و نابســامانی بازار ارز ماحصل استفاده از کارت 
بازرگانی اجاره ای است اما به نظر میرسد سامان دادن به این کارت ها 

هنوز به نقطه مطلوب نرسیده است.
به گــزارش خبرگزاری مهــر، پدیده اجــاره دادن کارت های 
بازرگانی مدت هاســت به بحث پرمناقشــه و پرمنازعه ای تبدیل 
شــده و همواره خلاهــای قانونــی و زوایای پنهــان آن از زبان 
مسئولان و کارشناسان مطرح می شود؛ با این حال تصمیم گیری 
در جهت اصلاح و نیز ســاماندهی این کارت ها بین کمیســیون 
اقتصــادی دولت، اتــاق بازرگانــی و وزارت صنعت پاســکاری 
می شــود. البته از جهات دیگر نیز این مسئولیت متوجه گمرک، 
 ســازمان امور مالیاتی، نهادهای نظارتی و مجلس شورای اسلامی 

هم هست.
وزارت صنعت، معدن و تجارت متولی صدور کارت های بازرگانی 
است و اتاق بازرگانی فعالیت های صدور و تمدید این کارت ها را بر 
عهده  دارد. صاحبان این کارت ها علاوه  بر عضویت در اتاق بازرگانی، 
به عنوان تاجر نیز شــناخته شــده و با دریافت ویزای مخصوص، 

سفرهای بین کشوری راحت تری خواهند داشت.
نحــوه سوءاســتفاده از ایــن کارت به این شــکل اســت که 
ابتــدا یک محــل به عنوان دفتر کار اجاره شــده و درخواســت 
کارت بازرگانی داده می شــود، البته در اکثــر موارد این کارت ها 
بــه نام اقشــار کم درآمــد و ســاکنان مناطق محرومــی صادر 
می شــود که هیچ سررشــته ای از فعالیت های تجــارت خارجی 
ندارنــد. پس از صــدور کارت، دفتر کار صوری جمع شــده و با 
 دادن مبلغی اندک به شــخص ناآشــنا با تجــارت، کارت وی را

 صاحب می شوند.
از آنجایی که سیستم گمرکی هر سه یا شش ماه به مطالبات 
معوق خود از محل واردات رسیدگی می کند، شرایطی فراهم شده 
تا سوء استفاده کنندگان از این خلا قانونی استفاده کنند چراکه از 
یک ســو وقتی مامور گمرک برای وصول این مطالبات به نشانی 
فرد دارای کارت بازرگانی مراجعه می کند، با دفتری خالی مواجه 
می شود؛ از ســویی دیگر نیز وقتی صاحب کارت بازرگانی احضار 
می شــود، هیچ دارایی برای مصادره ندارد؛ به این ترتیب نه اموال 
صاحب کارت قابل مصادره  است و نه آنکه ممنوع الخروج شدنش 

محلی از اعراب دارد.
برخــی از اعضای اتاق بازرگانی راه حل اساســی برای حل این 
معضــلات را اصلاح روند صدور و تمدید کارت های بازرگانی و نیز 
تعیین سقف اعتباری و رتبه بندی این کارت ها می دانند؛ همچنین 
نبود صندوق مکانیزه فروش و عدم امکان شناســایی میزان حقه 
مالیاتی در صنوف، خدمــات، واردات و صادراتی که از کارت های 
بازرگانی یک بار مصرف استفاده می کنند، گلایه ای است که برخی 

اعضای اتاق بازرگانی مطرح کرده اند.
برخی کارشناسان امور مالیاتی همچون سیاوش غیبی پور نیز 
معتقد است که »ثبت سفارش های دارای حجم عظیم باید از فیلتر 
قانونی عبور کنند و اگر حجم فعالیت گمرکی شخصی که دارای کارت 
 است، طی دوره ای بیش از یک حد بود در مبادی ورودی از این امر

 جلوگیری شود«. رئیس  اتاق آبادان نیز برای جلوگیری از هرگونه 
سوءاستفاده از کارت های بازرگانی پیشنهاد می کند که »صاحبان 

این کارت ها صورتحساب جاری یک ساله خود را ارائه دهند«.
به نظر می رسد که در راســتای عملیاتی کردن سیاست های 
اقتصاد مقاومتی باید ســاماندهی فرآیندهای تجاری و اقتصادی 
کشــور در دســتور کار قرار گیرد چراکه این نابسامانی ها انگیزه 
فعالان اقتصادی ســالم را از بین برده و تیشــه به ریشه اقتصاد و 

تولید کشور زده است.

رئیس کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه متأسفانه 
بخش خصوصی در پروژه های عمرانی حضور پررنگی ندارد، 
گفت: مدیران دولتی اراده ای برای استفاده از بخش خصوصی 

ندارند.
محمدرضــا رضایی در گفت وگو با باشــگاه خبرنگاران جوان، 
بــا بیــان اینکه میــزان بودجه در نظــر گرفته شــده در بخش 
عمرانــی با کاهش 48 درصدی روبه رو شــده اســت، اظهار کرد: 
بخشــی از این کمبــود منابع حــدود 48 هزار میلیــارد تومان  
بــه صورت نقــدی از طریق اســناد خزانه پرداخت می شــود و 
بخش دیگر نیز از طریق صندوق توســعه ملی، مشــارکت بخش 
 خصوصــی و فاینانس خارجی بــرای این حــوزه در نظر گرفته

 شده است.
وی در ادامه افزود: پرداخت 48 هزار میلیارد تومان فاصله زیادی 
با 500 هزار میلیارد تومان پروژه های عمرانی در دست ساخت دارد 
و برای جبران آن باید از بخش خصوصی کمک گرفت.رضایی با بیان 
اینکــه بخش خصوصی علاقه مند به همکاری در بخش بزرگراهی 
و آزادراهی اســت، گفت: ما باید بتوانیم از این ظرفیت در کشــور 

استفاده کنیم و کمبودهای مالی در این حوزه را پوشش دهیم.
رئیس کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه متأسفانه بخش 
خصوصی در پروژه های عمرانی حضور پررنگی ندارد، گفت: مدیران 
دولتی انگیزه ای برای استفاده از بخش خصوصی ندارند و باید یکی 
از شاخص های ارتقای مدیریتی را حضور بخش خصوصی قرار دهیم.

وی تأکیــد کرد: باید در کشــور یکی از امتیازات به مدیران را 
حضور بخش خصوصی قرار دهیم و در تمامی مصاحبه ها و پست های 

مدیریتی از این شیوه بهترین استفاده را ببریم.
رضایــی تأکید کرد: هم اکنون مدیران انگیــزه و اراده ای برای 
حضور بخش خصوصی ندارند و تنها با در اختیار داشتن منابع مالی 
پروژه های خود را انجام می دهند و در صورتی که منابع مالی وجود 

نداشته باشد، پروژه ای را به اتمام نمی رسانند.
رئیس کمیســیون عمران مجلس تأکید کــرد: مدیران باید با 
 نوآوری و منابع مالی که در اختیار دارند، حضور بخش خصوصی را 

پررنگ تر کنند.
وی بــا بیــان اینکه دولت بــه تنهایی نمی توانــد پروژه های 
عمرانی را به اتمام برســاند، گفت: بایــد از فاینانس های خارجی 
و بخش های خصوصی در این حوزه اســتفاده کنیم و با تســهیل 
 کردن قانون و شــرایط موجود بتوانیم بهترین اقدامات را در این

 حوزه انجام دهیم.

رئیس کمیسیون عمران مجلس:

مدیران دولتی 
اراده ای برای استفاده از
 بخش خصوصی ندارند


